
Telekom m unikatsiooni 
professor EERIK LOSSMANN

Sündinud 1. oktoobril 1964. Lõpetas TTÜ  1990 raa
diotehnika erialal, aastast 1993 tehnikam agistri 
kraad, 1999 TTÜ  tehnikateaduste doktor.

Aastail 1992-1993 ja 1995 töötas külalisteadurina 
Lundi Tehnoloogiainstituudis, 1996-1997 oli külal- 
isteadur ja  litsensiaat Joensuu Ülikoolis. TTÜs töötab 
1995. aastast raadio-ja sidetehnika instituudis teadu
rina, vanemteadurina, dotsendina.

In form aatika  aluste professor 
REIN KUUSIK

Sündinud 21. juulil 1954. Lõpetas T P I 1977 and
metöötluse erialal, aastast 1989 majandusteaduste 
kandidaat.

Töötab TTÜs 1988. aastast vanemteaduri ja  dotsendi 
ametikohal. 1999. aastast informaatikainstituudi 
direktor.

Soojusjõuseadmete professor 
ANDRES SIIRDE

Sündinud 26. septembril 1957. Aastast 1984 tehni
kateaduste kandidaat

Töötab TTÜs aastast 1984: vanemteadur, vanemõ
petaja ja  dotsent soojustehnika instituudis. 1997.a 
kuni käesoleva ajani AS Eesti Energia peaspetsialist. 
Kohakaasluse korras on töötanud samal ajal auto- 
tehnika õppetooli dotsendina. vaata lk 2

Heade geenidega
geeniuurija Vaata lk 3

Kollektiivleping
tuleb Ja tagab!
M ente et M anu toim etu st külastanud Teenistujate  

A m etiliitu de K eskorgan isatsioon i TALO juhatuse esi
m ees T oivo R oosim aa väljendas oma kindlat veen

dum ust, et kollektiivlepin g Tallinna Tehnikaülikooli 

ja  TA LO  vahel sõlm itakse veel enne jaanipäeva.

Ä sja  töövisiid ilt  
Rootsist naasn ud  
T ALO  esimees Toivo  
R oosim aa astus  
reede  ennelõunal 
läb i m eie toim etu
sest, et vastata  
p aarile  ak tuaalse le  
küsim usele. K õ ige 
pealt pa lu sin  ta l 
hinnata Eesti V a lit
suses eelm isel te i
sipäeval heakskiidu  
le idnud  ja  R iig ik o 
gusse edasiseks  
arutam iseks saa 
detud  töö lep ingu  
seaduse eelnõu.

Toivo Roosimaa 
möönis, et töölepingu
seaduse uuendamine 
on seoses võlaõigus- 
seaduse vastuvõt
misega vajalik , ehkki 
ta ei saa aru, miks 
seaduseelnõuna pa
kutakse välja sisuliselt 
sedasama eelnõu, mis juba eelmisel 
aastal tekitas paksu pahandust ja 
tunnistati ametiliitude poolt vastu
võetamatuks.

K a uues eelnõus pole antud töö
lepingu osapooltele sisuliselt võrdseid 
õigusi: töötaja seisund võrreldes 
tööandjaga on selgelt nõrgem. Uus 
seadus halvendaks seega töötajate 
senist olukorda. “Ku i uus ei ole se
nisest parem, miks ja  kellele seda uut 
siis vaja on!?” esitas TA LO  esimees 
retoorilise küsimuse.

TOIVO RO OSIM AA KINNITAB: TALO pole  
sin ik ra e d e  a m etiü h in g , vaid  tõeline  
euroo p alik  valgekraede am etiliit.

te ainult valitsusliitu kuuluvate, 
võime üle näha tööturul valitsevaid 
tegelikke probleeme ja  tahte üle neid 
lahendada.

Kuidas aga ku lgevad lä 
b irääk im ised  TALO  ja  Tallinna  
Tehnikaülikooli vahel kaua  
kõneldud kollektiivlepingu  
sõlmimiseks?

T. Roosimaa oli selles osas 
optimistlikum. Teatavasti on palga
küsimused lahendatud juba läbi
rääkimiste käigus Valitsusega. Jääb 
vaid loota, et Valitsus püsib meele
kindlana ka järgm ise aasta r iig i
eelarve arutamisel ning näeb ette 
palgatõusuks vajalikud vahendid 
üliõpilaskoha maksumuse määrat
lemisel. TALO esimehe sõnul ei saa 
pidada normaalseks olukorda, kus 
sama maksumus on näiteks keha
kultuuri eriala ja  tehnika-ala õppe
kohtadel. Näiteks Rootsis on vahe 
kahekordne, tehnika-ala võrdsus
tatakse aga arstikoolitusega.

Ehkki kollektiivlepingu sõlmi
miseks tuleb veel kokku leppida vaid
lusalused küsimused loengukoor- 
muste osas, loodab Toivo Roosimaa, 
et kollektiivleping kirjutatakse alla 
veel enne jaanipäeva, sest astutakse 
ju ühisel teel. M art  Ummelas

K ui Eesti n o o re  tead lase  a a s tap reem ia  la u re a a d i P r iit  K o ge r -  
m an i ju u rd e  jõ u d s in , h o id is  ta p a ra ja s ti käes rek to r i s a a 
d etud  sü n n ip äevak aarti õn n itlu stega  3 4 . e lu aasta  s a a b u 
m ise  pu h u l. S eega  on  tal ees v iim an e  aasta  nn  n o o re  te ad 
lasen a . A g a  teh tu d  on  m eh e l ro h k em  k u i m õ n e l p ik em a  
staažiga te ad u ril.

P ä r is in  edasi, ku idas suhtub  
ta uue seaduseelnõuga senisest 
m ärksa kaalukam at ro lli saa- 
vaisse kollektiiv lepingutesse.

Toivo Roosimaa m eelest on ise
enesest hea see, et nüüd ka või
mukoridorides on hakatud mõistma 
töösuhete korrastamise vajadusest 
sellise tõhusa instrumendi kui 
kollektiivleping abil. Kuid samas oli 
ta väga ettevaatlik  seda tänasel 
päeval üle tähtsustama. “Eesti töö
turg pole veel nii arenenud ja  käitu
misreeglid paigas, et kollektiivlepin
gud hakkaksid siin korralikult toimi
ma. Lääne-Euroopa riikide töötu- 
rusuheteni on m eil veel pikk maa 
astuda.” TALO  juht väljendas ka kül
la lt suurt skepsist poliitikute, ja  mit-



Narva visioon 2001
18. m ail toim us kevadisest 

tu lvaveest võim sa N arva  jõe  
kõrgel kaldal asuvas suursu
guses H erm an n i k indluses 
“N arva  Foorum 01”, m ille ees
märgiks oli kaasa aidata töös
tussektori väärtustamisele ja  luua ning arendada kontakte nii kohalike 
kui ka välismaiste ettevõtjate vahel. Konverents oli esinduslik. Tähtsa
mateks kutsutud esinejateks olid SRÜ  Elektroenergeetika Kom itee 
esimees V ladim ir Dzangirov, Fortum O Y juhatuse esimees Matti Vuoria 
Soomest ja  Peterburi oblasti asekuberner Grigori Dvas. Kohal oli arvukalt 
Ida-Virumaa tööstureid, omavalitsus-ja äriinimesi, kokku 150 inimest.

V. D zangirov rääkis koostöövajadusest nii naabritega kui ka kogu 
Euroopaga. Ta  märkis, et varsti saab Euroopa kogu oma sisseveetava
test energiaressurssidest 70% SRÜst. M. Vuoria rõhutas, et Soome 
konkurentsivõime aluseks pole m itte regulatsioon või riigipoolne sek
kumine, vaid hästi funktsioneeriv innovatsioon, kus pannakse rõhku 
tehnika ja  hariduse suuremale finantseerim isele ning nende kvaliteedi 
tagamisele. T a  rõhutas, et Euroopa turgude avanem ine pakub väike
riikidele suuri võimalusi, m itte aga kardetud ohtusid.

G. Dvas teatas, et lähiajal ehitab Peterburi oblast alumiiniumitehase 
ja  tselluloositehase, mis mõlemad on, teadagi, suured energiatarbijad ja  
seetõttu on neil tulevikus tõsine huvi Eestist energiat osta. samuti on 
vaja arendada otsetransiiti, sest tema arvates k ä ib  praegu  side T allin 

na ja  P e te r b u r i v a h e l H e lsin g i k a u d u . Ta rõhutas veel koostöö in- 
tensiivistamise vajadust ökoloogia, põllumajanduse ja  kalanduse alal.

Konverentsi töö toimus kolmes sektsioonis, m ida juhatasid tuntud 
energeetik A rv i Hamburg, professor Jaak Leim ann ja  allakirjutanu. 
Lõunavaheaeg oli sisustatud teemalõunaga, kus osavõtjad olid temaa
tiliselt grupeeritud maja kolmele korrusele suurte ümarlaudade ümber, 
mis võimaldas elavalt diskussiooni jätkata.

Rõõm oli tööstuse tippjuhtidelt kuulda, et selle raske piirkonna põhi
lised tugisambad nagu Silmet, Eesti Põlevkivi, Viru Kalatööstus, Elekt
roonikatehas A S  Balti ja  m itmed teised on m itte üksnes jalad alla saa
nud, vaid nende toodang ja  kasum kasvavad, eksport suureneb, tehnoloo
gia uueneb ning luuakse ka uusi töökohti. Palju  on ära tehtud varem  
rikutud looduse taastamiseks, ja  kuigi edasised plaanid on tööstusel 
julged, on need väga keskkonnasõbralikud. J ä i m ulje, et selles ra 

jo o n is on in its ia tiiv i e n d a  k ä tte  h a a ra n u d  targ ad  ja  ju lg e d  in i

m esed, k e lle  k ä e s  n ä ita b  e r a k a p ita l om a tõ e list võim su st. Isik
likult arvan, et Ida-Virumaa arukal ja  tasakaalukal suunamisel mängib 
tõsist rolli sümpaatse maavanema hr Aidm a isiksus.

Kahjuks on ka probleeme küllaga. Kõikide kohalike sõnavõttudest 
kõlasid läbi kuritegevuse ja  nüüd sellesse difundeerunud narkootiku
mide probleemid. Teine häda on paradoksis, mis seisneb samaaegses töö- 
ja  tööjõupuuduses. M õlem a ravim ine võtab aastaid ja  mõlema parim 
ravim pole lõpuks ikkagi m iski muu kui haridus.

K onverentsil esines ka T T Ü  V irum aa Kolledži direktor Ants Soon. 
M ina esitasin oma nägemuse teem al “Visioon tööstussektorist aastal 
2051”.

Pingsa tööpäeva lõpuks kostitas maavanem osavõtjaid klubis “Ener
geetika”, ja  kui me sealt hilisõhtul väljusime, nägime hulgaliselt korra
likke N arva noori pargis jalutamas, rohketel pargipinkidel istumas ning 
kevadist ehavalgust nautimas -  ei jä lgegi pahedest! Mõtlesin, et kui ma 
ise peaksin praegu Tehnikaülikooli lõpetam a ja  saaksin sobiva pak
kumise Ida-Virumaalt, ei kõhkleks ma vastu võtmast väljakutset min
na sellesse arenevasse ja  põnevasse regiooni, e t teha oma esimene 
läbimurre erialakaxjääri redelil.

Õppekeel 
ja riigikeel
pole omavahel vastüdlus
Õppejõudude seas on vii

masel ajal tekitanud palju  
poleemikat küsimus õppe

keelest, kas ülikoolis lõpe

tada venekeelne õpe või 
jätkata täiendavaid va

hendeid nõudvat paral

leelset eesti- ja  venekeel

set õpet. Mente et Manu 
palus kommentaari Hari

dusuuringute keskuse 

juhatajalt prof Väino Rajan- 

gult.

Riiklik statistika kogub igal aastal 
1. oktoobri seisuga andmed õpilaste 
arvu kohta. Siiani on avaldatud 1999. 
aastal kogutud statistika ja selle alu
sel oli õpilaste arv klassiti järgmine:

inimesi, kes lõpetasid aastaid tagasi 
ja  tahavad nüüd kõrgkooli astuda, 
tulid ka eksameid sooritama. Võrd
luseks: 2000. aasta kevadel vene
keelse emakeele eksami sooritas 
3574 inimest ja  seega venekeelseks 
õppeks vastuvõetavate tagamaa on 
käesoleval aastal enam-vähem 
sama, mis möödunud aastal. Vene 
õppekeeles õppinud sooritasid ka 
riig i(eesti)keele eksami. Neid oli 
käesoleval aastal 3845 registreeru- 
nut ning 3677 eksamil käijat. 
Nende poolt saadud eksamitule
muste töötlus alles toimub ja  seetõt
tu riigikeele oskusele hinnangut 
anda veel ei saa.

Aasta tagasi oli riigi(eesti)keele 
eksamile ilmunute arv 3574 ja kesk
miselt saavutati 65 punkti 100 võima
likust punktist, mis näitab vene 
keeles õppinute üllatavalt head ees-

Siit järeldub, et tänavu venekeelse 
keskkooli (gümnaasiumi) lõpetajate 
arv jääb natuke väiksemaks 2000. 
aasta lõpetanute arvust.

Täiendavalt saab kasutada ka 
Riikliku Eksami-ja Kvalifikatsiooni
keskuse andmeid 2001. aasta keva
del emakeele eksamile ilmunute 
kohta

ti keele oskust. Kõigest 169 eksamil 
käinut said 30 või vähem punkti 
lOOst võimalikust. Nendest tulemus
test järeldub, et keeleoskus ei tohiks 
olla takistuseks eesti keeles õppi
miseks.

Loodan, et käesolev kirjutis loob 
selgema ülevaate valitsevast olu
korrast venekeelse kooli lõpetajate

Siit nähtub, et eksamil käis roh
kem inimesi, kui on vastav õpilaste 
arv. Vahe tuleb sisse sellest, et osa

osas ja  võimaldab läbimõeldumalt 
langetada p o liit ilis t otsust õppe
keeltest.

algus lk 1uut professorit...
Majandusteooria professor KAIE KEREM

Sündinud 23. veebruaril 1945. Aastast 1976 majandusteaduste kandidaat. 
Töötab TTÜs aastast 1975 assistendi, vanemõpetaja, dotsendi ja professorina.

2000. aastast rahvamajanduse instituudi direktor.

Logistika ja kinnisvara professor ENE KOLBRE
Sündinud 21. juulil 1946. Majandusteaduste kandidaat aastast 1981. Töötab 

Tehnikaülikoolis aastast 1970 vaneminseneri, vanemteaduri, vanemõpetaja, dot
sendi ja professorina. Aastatel 1992 -1996 oli käitismajanduse instituudi direktor 
ja 1994 -  1996 majandusteaduskonna dekaan.

Elektroonikadisaini professor TOOMAS RANG
Sündinud 10. novembril 1951.1980. aastal kaitses Budapesti Tehnikaülikoolis 

doktori kraadi ja 1981. aastal anti PhD kraad Ungari Teaduste Akadeemiast.
TTÜs töötab dotsendina 1986-1996 ja aastast 1996 -  professor. Elektroonika- 

instituudi direktor.

Tahkiselektroonika professor ENN VELMRE
Sündinud 17. augustil 1937. Aastast 1970 tehnikakandidaat, 1996 tehnika

doktor. Alates 1970 elektroonikainstituudi dotsent ja professor.



Heade geenidega geeniuurija

AARDEKIRSTU JUURES: R akuhoidlas kasvatatakse rakke, m ille  
g een id eg a  m a n ip u le e r im in e  võ ib  päästa m aa ilm a .

algus lk 1
Noore teadlase preemiat makstakse 
Vabariigi Presidendi kultuurirahas
tust. Selle preemia asutaja ning spon
sor on TTÜ vilistlaskogu juhatuse 
esimees Toomas Luman.

Priit Kogerman on Keemilise ja 
Bioloogilise Füüsika Instituudi 
molekulaargeneetika labori juha
taja ja  ühtlasi TTÜ  Geenitehno
loogia keskuse dotsent moleku
laarbioloogia õppetoolis. Siia on ta 
jõudnud pärast õppimist neljas 
(Moskva, Tartu, Helsingi, USA 
Clevelandi) ülikoolis ja pärast tööta
mist kahes (Clevelandi, Stockholmi) 
ülikoolis.

Kõik algas aga Tallinna 21. Kesk
koolis taltsutamatust huvist bioloo
gia vastu, millest tänaseks on saanud 
kitsam spetsialiseerumine biomedit- 
siinilise molekulaarbioloogia vald
konda.

Moskvasse! Moskvasse!

see nn college'\ tase, oli otse öeldes 
nõrk. Eks see võimaldaski, ausalt 
öeldes, seal konkureerida.”

Võrreldes nüüd tagantjärele kaht 
koolkonda, vene ja ameerika oma, 
läheb jutt paratamatult sellele, et 
“kumb siis võitis” . Priit Kogerman 
selgitab, et kui ta Moskvasse läks, oli 
tal “ükskõik mis keeles matemaa
tikat õppida”, valemid ja numbrid 
ikka ühed ja  samad. Aga reaal
ainetes on venelased kogu aeg tuge
vamad olnud - nii Eestis kui mujal 
maailmas. Ja ka Tallinna Tehnika
ülikooli sisseastumiseksamitel, kui 
neid veel korraldati, said vene 
tudengid sageli kõrgemaid hindeid. 
“Venelaste strateegia seisnes ees
märgis ameeriklasi sõjanduses või
ta. Sellest ka suurem rõhk mate
maatikale jt reaalainetele. Nende 
strateegia kukkus aga läbi arvuti- 
aegade saabumisega, kus ameerik
lased kindlalt ees olid. Masin osutus 
inimesest tugevamaks...” (Kuigi 
programme teevad põhiliselt emig
reerunud venelased — toimetuse 
märkus.)

Tagasi Euroopasse
Teisele poole Atlandit sõites oli Priit 
Kogerman abielus ja peres kasvas 
kaheaastane poeg. Viis aastat Ohios 
möödusid kiiresti ja perel tuli vastu 
võtta uus otsus. “Poiss tahtis kooli 
minna, kuid ei tahtnud sugugi eesti 
keelt rääkida,” kurtis teadurist isa. 
Kogermanid kolisid Rootsi ja  poiss 
läks eesti kooli. “Kaks aastat järel- 
doktorantuuri Stockholmi ülikoolis 
on jätnud tiheda koostöö sealse 
molekulaarbioloogia laboriga täna
seni.”

Kui kolm aastat tagasi loodi TTÜ 
Geenitehnoloogia keskuses doktori
õpe, on selle lühikese ajajooksul “too
detud” 7 doktoranti. “Traditsioonili
sest “rauakoolist” jääb see kõik üsna 
kaugele,” nendib labori juhataja. Et 
geenitehnoloo
gia on tuleviku 
ala, sellest saa
vad ka teadus- 
kauged kodani
kud aru. Aga et 
see valdkond on 
Eestis tugevasti 
esindatud juba 
pikka aega 
(1960-1970. aas
tatest ja seotud 
niisuguse tead
lase nimega 
nagu Artur Lind, 
pluss tema õpi
lased Richard 
Villems ja Mart 
Saarma), see on 
uudiseks. “Gee
nitehnoloogias 
i s e l o o mus t ab  
Eestit Ida-Eu- 
roopa tugevaim tase,” kinnitab Priit 
Kogerman kõigutamatult. Ja lisab, 
et just temal on ka objektiivsed näi
tajad, mis annavad talle võimaluse 
lähemad viis aastat oma alaga seg
amatult tegelda. Need “objektiivsed 
näitajad” tähendavad granti, mis 
saadi USA Howard Hughes 
Instute’ist. See erainstituut rahastab 
tavaliselt vaid väheseid USA eliit- 
teadlasi. Erakorraliselt jagas ins

tituut 46 granti Ida-Euroopa inter
natsionaalsesse teaduskeskkonda. 
Eesti vääris neist tervelt nelja gran
ti. Seega on edu täiuselähedane.

Päris oma ala - m oleku
laarne vähibioloogia
Priit Kogermani diplomitöö käsitles 
omal ajal taimeviirusi. “Aga mind 
huvitas inimene,” selgitas ta. Ja tema 
kitsamaks uurimisvaldkonnaks 
kujunes vähibioloogia.

“Praegused ravimid, mida inim
kond kasutab, on juhuslikult leitud. 
Kui saame aru, kuidas haigused 
molekulaarsel tasemel tekivad, 
saame neid ka tulemuslikumalt ravi
da.”

Vähile keskendus noorteadur eel
kõige sellepärast, et paelus välise 
haigustekitaja puudumine. “Vähk
kasvaja on ju oma raku haigus,” ütleb 
Priit Kogerman. “Järelikult peab 

geenidega midagi 
valesti olema, et 
vähk saaks arenema 
hakata. Inimene on 
ju kõige üldisemalt 
väljendudes rakkude 
kogum, mis saab 
eksisteerida ainult 
tervikuna. Mitte aga 
nii, nagu vähi puhul, 
et üks rakk arvab: 
mina hakkan nüüd 
kasvama!”

Rahastamise 
tram burai
Kuidas Eesti riik 
oma tipptegijaid toet
ab? Ühe vastuse an
nab Howard Hughes’i 
grant - ilma selleta 
Kogermani labor 

rahulikult eksisteerida ei saaks. “Kui 
valimisvõitluses poliitikuid kuulata, 
toetavad teadust kõik. Kui rii
gieelarve projekti vaadata, näeme 
teadusrahade vähenemist,” märgib 
ta. Aga mitte eriti kibestunult!

Ka Teadusfondi biotehnoloogia 
komisjon on neid kolm korda ilma jät
nud, sest rakendusest ei olda Eestis 
huvitatud.” Rahastamise tramburai 
ongi teadlase võimete juures kõige

olulisem. Sina ajad mänedžerina 
grante välja, labor samal ajal töötab.” 

Nooh, kohe tuleb võimas geeni- 
varamu projekt... Raha tuleb mis 
kole, arvab naise aruga ajakirjanik. 
“Mina suhtun geenivaramu projekti 
ettevaatlikult aga positiivselt. Pari
mal juhul käivitub see paari aasta 
pärast. Ühe grupina saime sinna ka 
vähihaiged sisse...”

Ja Priit Kogerman jätkab juba 
spetsiifilise tekstiga, millest on või
malik esimese hooga aru saada 
kahte asja: et kui teda ootab geniaal
susest tulenev edu, siis likvideerib ta 
maailmast vähi; ja teiseks - ilma 
välisfinantseeringuta kukuks Eesti 
teadus kokku.

Geenid ja kasvatus
Tehnikaülikooli patriootidele võiks 
Priit Kogermani perekonnanimega 
meenuda muidugi üks väljapaistva
maid teadlasi ja juhte meie rikkast 
ajaloost -  Paul Kogerman, kes oli 
TTÜ rektor aastail 1936-1939, eri
alalt keemik. Tema oli see mees, kes 
sai iseseisva tehnikaülikooli esi
meseks rektoriks, kui tehnika
teaduskond Tartust Tallinna toodi. 
Paul oli Priidu vanaisa. Kuidas ise 
kommenteerite?

“Mis muud kui geenid ja kasvatus! 
Ma pole teda ju näinud, tema suri 
1951, mina sündisin 1967. Kuid tema 
eeskujul oli mulle kindlasti suur 
mõju. Ka mu isa Avo oli keemik ja töö
tas aastaid Keemia Instituudis. Ema 
ja vend on samuti hariduselt “raua- 
kooli” keemikud. Isa õde oli arst ja 
töötas Tartu Ülikooli anatoomia ka
teedris. Keemia rida on läinud seega 
läbi mitme põlvkonna, vaid mina oma 
bioloogiahuviga olen natuke pere- 
liinilt väljas. Geneetikuna ma geene 
siiski üle ei tähtsustaks. Geenid ja 
kasvatus (keskkond) mängivad ini
mese kujunemisel võrdset rolli. Sel
lega, et just teadlase tee valid, väär
tustad oma kasvatuse. Ega see tead
lase tee ju kõige kullasem pole.”

Urmi Reinde

V A N A IS A  ON A U K O H A L:
TTÜ n õ u ko gu  saalis rip u b  p ro f  
Paul K o g e rm a n i ku i end ise  
re k to r i p o rtre e .

Pärast keskkooli otsustas ettevõtlik 
noormees minna õppima Moskva 
ülikooli bioloogiat. See ei olnud tol
laste noorte eestlaste seas just kõige 
levinum õppimiskoht. Priit Koger
man väidab rahulikult ja komplek
sideta, et tema nelja erineva ülikoo- 
likogemuse hulgas oli tegemist sel
gelt kõrgeima tasemega üldhariva 
hariduskantsiga Venemaal. “Seal olid 
professorid vaieldamatud isiksused, 
eriti näiteks keemias ja  zooloogias. 
Hilisemates ülikoolides, nt USAs, oli 
tugev üksnes erialaõpetus.”

Varasem Moskva-sõitude koge
mus oli bioloogiahuvilisel õpilasel 
olemas, kuna ta osales korduvalt 
üleliidulistel olümpiaadidel. Jutu 
sees ei varja tänane tippteadur, et 
toonast valikut mõjutas ka tead
mine, et kui mujal juba võeti poisse 
ülikoolist armeeteenistusse, siis 
metropolis oli lootust ajapiken
duseks. “Kuid see lootus ei täitunud,” 
meenutab noor dotsent. “1986 läksin 
vene sõjaväkke ja olin oma kaks 
aastat ära. Kui välja sain, käis juba 
laulev revolutsioon ja tulin teisele 
kursusele Tartu ülikooli bioloo
giasse.”

Professor M art Saarma 
õpilane
1991. aasta augustis veeresid meie 
riiki tankid. Igaüks meist mäletab 
sellega seoses oma isiklikke emot
sioone. Priit Kogerman pidi aga tege
ma järjekordse pöördelise otsuse 
oma haridusredelil: tal oli võimalus 
minna viiendaks kursuseks bio
keemia üliõpilasena Helsingi üli
kooli. “See oli aeg, kui Mart Saarma 
tegi Soomes biotehnoloogia instituu
ti. Muide, meie labori esimene juha
taja oligi ju akadeemik Mart Saarma. 
Ta on minu õpetaja ja  diplomitöö 
juhendaja.” Olles aasta õppinud Hel
singis ja lõpetanud siis 1992. a Tartu 
ülikooli biokeemikuna kiitusega, 
suundus Priit edasi maailma ava
rustesse.

Ameerikasse!
Järgmiseks tipuks, mille ta vallutas, 
sai doktorantuur Case Western Re
serve University’s Ohio osariigis 
Clevelandis USAs.

“Nagu juba ütlesin, oli erialakoo
litus seal väga tugev. Aga ülejäänu,



Id ee

5. - 13. juuni
TTÜ üliõpilaste kaijääriteenistuse 

vanemspetsialist Carol Merzin osa
leb Suurbritannias ELi Leonardo da 
Vinci programmi poolt toetatud pro
jektis “Ülikoolist tööjõuturule -  21st 
Century Job Market”.

6. - 8. juuni
TTÜ rektor Andres Keevallik  

on Varssavis sealse Tehnikaülik
ooli 175. aastapäeva üritustel.

7. -  8. juuni
Prorektor Jakob Kübarsepp ja  

välisüliõpilaste spetsialist 
M aret H ein osalevad Riia Tehni
kaülikoolis Kõrghariduse Hansaliidu 
(Hanseatic H igher Education Asso- 
cia tion ) rahvusvahelisel seminaril 
“Kuidas muuta keerukad õppeprob- 
leemid üliõpilastele arusaadavaks ja 
köitvaks”.

7. - 8. juuni
Kuressaare Kolledžit külastab 

jaapan i ku linaaria õppejõud ja
mitmete kokaraamatute autor Kei-

ko Hayashi, ta peab loengu teemal 
“M ida jaapanlased ootavad Eesti 
restoranidelt?” ning näitab prakti
liselt 10 jaapani toidu valmistamist.

8. juuni
TTÜ  K uressaare Kolledži 

õppejõud osalevad Kaunases
toimuval Euroopa turismi-
konverentsil.

10.-17. juuni
TTÜ  välissuhete talituse spet

sialist Anu Johannes külastab 
Barcelona Tehnikaülikooli Leonar
do Da Vinci I-CUE projekti raames.

11. juuni
Prorektor Jakob Kübarsepp ja  

dotsent Jüri Vanaveski osalevad 
Tallinna Pedagoogikaülikoolis 
toimuval Eesti VI kutsehariduskon- 
verentsil “Kutseõpetaja ja  tema 
ettevalmistamine”.

Hedvi Valgemäe
avalike suhete osakond

Kopli rahvamaja hoone, mis avati pidu
likult 27. septembril 1937. a. Hoone 3. 
korrusel olid TTÜ üliõpilasedustuse ja  
korporatsioonide ruumid ning lugemis
saal.

100 aastat tagasi, 16. juunil 1901, sündis 
Vladivostokis eesti arsti ja  diplomaadi perekon
nas ELM AR  LO HK  -  silmapaistev eesti ar
hitekt ja  Tehnikaülikooli õppejõud. Kom
mertskooli haridusega E. Lohk töötas äriamet- 
nikuna Hiinas ja  alles peale Darmstadti Teh
nikaülikooli lõpetamist Saksamaal tuli 1926.a.
Eestisse. Aastast 1927 oli juba Tallinna linnaarhitekt, hiljem vabakutselise
na üks viljakamaid arhitekte. 1936-43 oli E. Lohk TTÜs õppeülesande  
täitja ja  ad junktprofessor (hoonete ruumijaotus, ehitusseadused ja 
määrused, arhitektoonilised vormid ) Kui 1940/41 üritati kavandada TTÜ  
kompleksi Hiiule, siis projekteerimisülesande said E. Lohk ja  H. Arman.

Elmar Lohu loomingus on nii elamu- kui mälestussammaste projekte, lin- 
naosaplaneeringuid ja  esinduslikke hooneid (näiteks EEKS-maja Vabaduse 
väljak 10 ja  hotell “Palace” , Kadrioru staadioni tribüün, Kopli rahvamaja, 
polikliinikuhoone Tõnismäel jne). Pagulasena Rootsis sai temast edukaim ja 
tuntuim eesti soost arhitekt võites rahvusvahelise tunnustuse haiglate pro
jekteerijana., Rajas ka seal oma büroo. Talle jagus arhitektuurikonkursside 
auhindu nii kodus kui võõrsil. E. Lohk suri 11. veebruaril 1963.a. Götebor
gis. E. Lohk oli mitmekordne Eesti tennisemeister ja  kuulus Rotary klubisse. 
Tema arhitektist poeg Jaak Lohk korraldas 1991.a.Tallinnas näituse oma 
isa loomingust. Rootsis on rajatud E. Lohu-nimeline stipendiumifond.

Imbi Kaasik, b ib liog raa f

Eesti Teaduste Akadeemia annab
2001. aastal paremate üliõpilastööde 
autoritele välja ühe auhinna (5000 
krooni ) Rein Silberbergi fondi ja kuni 
15 auhinda (ä 3000 - 4000 krooni) 
Akadeemia vahenditest.

Teadusauhindade võistlusel või
vad osaleda Eesti ülikoolide üliõpilas
ed ja  Eesti päritoluga üliõpilased 
välismaa ülikoolides, kes töö esita
misel jätkavad ülikoolis diplomi-, 
bakalaureuse- või magistriõpet või on 
lõpetanud nimetatud õppe perioodil 
1.09.2000 - 31.08.2001. Konkursile 
võib esitada Õpingute käigus lõ
petatud ning vorm istatud teadus
likke töid, samuti nende tööde tu le
muste põhjal avaldatud teadus
likke publikatsioone, m illes ü li
õpilane on ainus või esim ene au
tor. E sitatavad tööd võivad  olla

vorm istatud ka diplomi-, bakalau
reuse- või magistritööna.

Vastu võetakse töid, mille koos 
is ik lik u  k ir ja l ik u  ava ldu se  ja  
v a ja lik e  is ikuandm etega
(n im i, aad re ss , õppeasu tus, 
er ia la , ku rsus, te le fon in u m b
rid ) esitavad  või posti teel saa 
davad  tööde au to rid  ise. Tööle 
on soovitav lisada juhendaja kirja
lik  arvam us. Võõrkeelse töö pu
hul, m illes  puudub eestikeelne 
lühikokkuvõte, on avalduses vaja 
märkida töö pealk iri eesti keeles.

Töid teadusauhinna taotlemiseks 
võetakse vastu 25. septembrini 2001 
aadressil:

Eesti Teaduste Akadeemia, Kohtu 
6, 10130 Tallinn.
Info: (372) 645 0712 Tiina Rahkama

Tudengite seas on üks idee pinnale kerkinud -  teha Tehnikaülikooli jalgrat
tamatk. Ideaalis näeksime seda suure üritusena, suvel, keset puhkusi, toimu
va üle-eestilise nädal aega kestva jalgrattamatkana, kuhu saaks ühelt poolt 
kaasata vilistlasi (arvutasime, et neid peaks 35 000 ringis olema), teiselt poolt 
saab seda ühendada inseneriasjandusega seotud ettevõtete külastamisega 
ning kolmandaks oleks see hea võimalus tutvustada keskkooliõpilastele 
Tehnikaülikooli. Mida te sellest arvate? Sel suvel me teeme ilmselt mingi 
väikese jalgrattamatka, aga selle alusel võib plaanida järgmiseks aastaks 
suuremat.

A ivar Hannolainen, üliõp ilasesindus


